
چرا بايد خوبی ها، اتفاق ها و کارهای 
خوب را نشر داد؟

همان طور که مــا برای ادامه حيــات بيولوژيکی به 
اکسيژن نياز داريم، فطرت و روحيه حق طلبی  ما هم 
نياز دارد تا خوبی ها و فضايل زيبا را ببيند و گسترش 
دهد. دل و جان ما با وجود خوبی هاســت که سالم و 
زيبا می ماند. به دليل نياز حياتی، انسان دوست دارد 

در معرض و فهميدن اخبار خوبی ها قرار بگيرد.
تأثير نشر خوبی ها بر فضای جامعه 

چيست؟
يکی از مؤثرترين کارها و کوتاه تريــن راه ها برای از 
ميان بردن بدی ها، ترويج خوبی هاست. برای از بين 
بردن سيطره رذايل و زشتی ها بايد فضايل و خوبی ها 
بيان شود. با معرفی خوبی ها، بدی ها مجال رويش 
و ســايه افکنی پيدا نمی کند؛ درنتيجــه فرصت از 
دشمنان گرفته می شود و درنهايت جامعه از بدی ها 

در امان می ماند.
فکر می کنيــد جامعه مــا چقدر 

توانسته در جهت نشر خوبی ها حرکت کند؟
گاهی اوقات اولويت ها و فضايل گم می شوند و مسير 
فهميدن خوبی ها و ستايش از زيبايی ها به اندازه ای 
که لازم اســت، حرکت نمی کنــد، البته معنايش 
اين نيســت که خوبی ها رواج نــدارد، قدرت حق 
هميشه بر قدرت باطل تســلط داشته و باطل 
را مغلوب خود کرده اســت. يک کار خوب از 
يک انســان خوب گاهی اوقات تمام جريان 
بدی ها را گوشــه رينگ می اندازد و منفعل 
می کند؛ برای مثال شــخصيت شــهيد 
حاج «قاســم ســليمانی» به ناگاه تمام 
معادلات و محاسبات را تحت تأثير خود 
قرار داده و نشــان داد که پيروزی با حق و 

خوبی هاست.
خوبی ها  نشر  افراد  برخی 
و کار خوب خود را ريا می دانند و به 
همين دليل از اين کار امتناع می کنند. 
به عنوان يک کارشناس مذهبی تفاوت 

نشر خوبی با ريا را در چه می دانيد؟

ريا به معنای ديده نشــدن هــر کار خوبی که انجام 
می شــود، نيســت، بلکه به هر کاری گفته می شود 
که شخص برای خودنمايی انجام می دهد. کارهای 
خير با نيت ترويج و فرهنگ ســازی بايد بيان شود. 
علنی شدن کار خوب به قصد قربت نه تنها عيب و ريا 
نيست، بلکه بسيار پسنديده و لازم است؛ زيرا سبب 
الگوسازی، فرهنگ ســازی و اصلاح و رشد جامعه 
می شود. در تفاوت نشــر خوبی با ريا همين بس که 
خداوند در کلام وحــی به بندگانــش می فرمايد: 
«کارهای خوب را به صورت پنهان و آشــکار انجام 
دهيد؛ پــس هرکس بگويد کار خــوب نبايد علنی 

شود، خلاف آيه قرآن می گويد».
نظرتان دربــاره بعد دينی و مذهبی 

اين کار چيست؟
قرآن می فرمايد: «و امر بالمعروف» يعنی امر به آنچه 
پسنديده است. حيات دين در گروه اين مسئله است؛ 
امر به معروف و نهی از منکر. همان موضوعی که امام 
حسين (ع) هدف و فلسفه قيام خود را براساس آن 
معرفی کرد، معنايش همين اســت که خوبی ها و 
زيبايی ها بايد بيان شــود. اگرچه برای بازگوکردن 
آن ها بايد هزينــه بدهی. ممکن اســت در برابر ما 
کسانی و جرياناتی آن ها را نپسندند و انواع هزينه ها 
و موانع را ايجاد کنند، اما اين کار ارزشــش را دارد و 

وظيفه ماست تا خوبی ها را منتشر کنيم.
روايات بسياری درباره نشر خوبی ها بيان شده است، 
ضرورت نقش دين در نشــر خوبــی را بيان کنيد.

اساســاً دين کاری جز انجام خوبــی و ترويج خوبی 
ندارد. قرآن می فرمايد: «راشــدون کسانی هستند 
که زيبايی ها و خوبی ها برايشــان مطلوب اســت و 
زشــتی ها و آلودگی ها نامطلوب». دين آمده است 
تا به خوبی ها ضريب بدهد و آن هــا را برای جامعه 
حساس کرده و بين عامل و عمل خوب رغبت ايجاد 
کند که بهره منــدی از اين ظرفيت فقــط از عهده 
دين برمی آيد. دين انســان ها را برای انجام خوبی ها 
بی توقع کرده تا به خاطر تشويق ها و تنبيه ها از انجام 
خوبی ها صرف نظر نکنند. اگر نقش بزرگ دين را در 
اين مسئله متوجه بشويم، خواهيم ديد که خوبی و 

کار خوب را علنی کنید
  معصومه ماه پیکر|  نشــر خوبی ها هنوز برای خیلی ها عبارتی گنگ اســت. بســیاری از آدم های خوب اطراف ما زیباترین کارها را در پســتوی ذهنشــان 
نگــه می دارنــد و آن را منتشــر نمی کنند و حرفــی از آن بــه میــان نمی آورند؛ بــا این توجیــه کــه نمی خواهیم ریــا شــود؛ درحالی که یــک اتفاق بــد و خبر تلخ 
به ســرعت دهان به دهان می چرخد و منتشــر می شــود، اما باید دانســت که مرز میان نشــر خوبی و ریا کجاســت؟ اصلاً چرا نشــر خوبی نیاز امروز جامعه 
ماســت و روحانیون و مبلغان دینــی و تک تک مردم جامعه چــه نقشــی در آن دارند؟ این ســؤال ها محور گفت وگوی ما با حجت الاســلام «علی ســرلک» 
اســت. روحانی تأثیرگذاری که مردم بارها با شــنیدن صحبت هایش از تلویزیــون حال خوب را تجربــه کرده اند. او می گوید: «یک کار خوب از یک انســان 
خوب گاهی تمام جریان بدی ها را گوشــه رینگ می اندازد؛ برای مثال شخصیت شهید حاج «قاسم ســلیمانی» تمام معادلات و محاسبات را تحت تأثیر 

خود قرار داده و نشان داد که پیروزی با حق و خوبی هاست».

نشر خوبی ها

 حجت الاسلام «علی سرلک» از چند و چون نشر خوبی ها در جامعه می گوید
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